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Acta de la reunió extraordinària de la Taula Sectorial Agrària de la Vinya i el Vi   

 
Identificació de la sessió 
 
Número de referència: VI/01/24 
Data: 31/01/2024 
Lloc:  Plataforma virtual Teams  
Horari: 11.05h-11.45h 
 
Ordre del dia  
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior   

2. Ajut a la verema en verd 

3. Torn obert de paraules  
 

Assistents  
 
Representats del sector 

Unió de Pagesos: Josep Marrugat, Santi Vives, David Sendra i Miquel Piñol 

JARC (Joves Agricultors i Ramaders de Catalunya): Jaume Domènech   

FCAC (Federació de Cooperatives Agràries de Catalunya): Joan Josep Raventós  

CRDO CAVA: Oriol de Manuel  

CRDO CATALUNYA: Xavier Pié  

CRDO CONCA DE BARBERA: Elisabet Sáez 

CRDO COSTERS DEL SEGRE : Xavier Farré i Imma Sierra  

CRDP PRIORAT: Excusen assistència 

CRDO PLA DE BAGES: Eva Farré  

AEACAVA (Asociación de elaboradores de Cava): Mª del Mar Torres i Carles Andreu  
 
Entitats convidades  

AVC (Associació vinícola catalana) : Antoni Cruces  

ADMR (Associació de Dones del Món Rural i Marítim): Rosa Domènech  
 
Representants del DACC 
 
SECRETARIA D’ALIMENTACIÓ  

El Secretari d’alimentació: Carmel Mòdol  
 
Direcció general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia 

El director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia: Joan Gòdia (presideix la reunió) 

La sub-directora general de Qualitat i Indústries Agroalimentàries: Cristina Massot  

El cap del Servei de Regulació i Mercats Agroalimentaris: Adolfo Tris (actua de secretari)  
 
INCAVI  

La directora de l’INCAVI: Alba Balcells  
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El cap de Secretaria: Francesc Xavier Agell 
 
Serveis Territorials del DACC a Barcelona  

La cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial: EXCUSA ASSISTÈNCIA  
 
Serveis Territorials del DACC a Tarragona   

La directora dels Serveis Territorials: Glòria Tibau  

El cap del Servei de Coordinació i Gestió Territorial: Jaume Boada  
 

 
Desenvolupament de la reunió  
 
Introducció 
 
El director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia, Joan Gòdia, inicia la reunió donant la 
benvinguda a tots els presents i indicant breument el procediment que s’utilitzarà per demanar la 
paraula i moderar aquesta reunió. Per consens de tots els assistents, s’enregistra la reunió, la qual 
quedarà a disposició de tots ells, temporalment, per si volen consultar alguna cosa, i per facilitar 
l’elaboració de l’acta.  
 
El director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia, Joan Gòdia, informa que el motiu pel 
qual s’ha convocat aquesta reunió extraordinària de la Taula extraordinària  és deu a la necessitat de 
presentar el posicionament oficial de Catalunya respecte a la proposta que ha fet el MAPA a les 
comunitats autònomes sobre la mesura de la collita en verd per a l’exercici 2024. Com no podria ser 
d’una altra manera, Joan Gòdia comparteix la voluntat del DACC de valorar la situació actual 
conjuntament amb la Taula sectorial respecte aquesta mesura, i acordar entre tots el posicionament 
final a presentar al Ministeri. 
 

1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior   
 
Per unanimitat, i sense esmenes, s’aprova l’acta de la reunió anterior duta a terme el passat 4 de juliol 
de 2023, amb codi de referència VI/04/23. Acord 1  
 
S’annexa, a l’acta, l’esborrany aprovat: 

Esb ACTA TSA Vinya i 
Vi  jul 2023.pdf  

2. Ajut a la verema en verd 
 
El director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia, Joan Gòdia, informa que arran de la 
petició de 4 comunitats autònomes d’activar la mesura de la collita en verd, el Ministeri va convocar a 
una reunió a totes les CCAA on se’ls va presentar la proposta de la mesura. Dóna la paraula a la 
subdirectora general de Qualitat i Indústries Agroalimentàries, Cristina Massot, per tal que assabenti 
als assistents d’aquesta reunió de la Taula sectorial, en què consisteix dita mesura, abans de que es 
generi el debat corresponent per analitzar la situació i arribar a un posicionament sobre la mateixa, 
consensuat entre el DACC i el sector.   
 
S’annexa l’acta la presentació exposada: 

punt 2- Collita en 
verd- Reunion CV.PDF 
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Com a punts rellevants, Cristina Massot destaca els terminis i requisits per a la tramitació de la mesura, 
el mètode de càlcul de l’ajut i, pel que fa a la producció i existències de vi i most, la reducció de la 
producció de vi de l’última campanya (especialment en les comunitats autònomes de major producció), 
el manteniment de preus amb lleugera tendència a la millora del vi blanc, la disminució d’existències 
tant de vi blanc com  negre, el manteniment del consum i la tendència a la baixa de les exportacions, 
però amb una tendència a l’increment del preu. 
 
Quant a l’execució de la mesura l’any 2023, Cristina Massot explica que a Catalunya es van assignar 
inicialment 447.625,89 euros dels que es van acabar executant 217.373,52 euros. A nivell del conjunt 
de l’Estat espanyol  es van sol·licitar 18.390.582,65 euros, dels quals  es van executar 11.846.387,24 
euros. El que és important tenir present, és que al 2023, al PASVE hi havia disponibles 15 milions 
d’euros com a conseqüència de l’estalvi per la concessió executada per sota del sostre assignat a les 
diferents línies, pel que es podia destinar pressupost a la collita en verd sense afectar-les; pel contrari, 
al 2024, s’ha assignat a les línies de la ISV (Intervenció Sectorial Vitivinícola), 15 milions per sobre de 
l’import màxim establert al Pla estratègic de la PAC, això obligarà a què el pressupost que s’assigni a 
la collita en verd haurà de provenir de la reducció de l’import assignat a altra o altres línies de la ISV. 
 
C. Massot dóna la paraula als representants de les entitats que formen la Taula sectorial per a que 
exposin el seu posicionament: 
 
Jaume Domenech (JARC) manifesta que estant enmig d’una sequera tant severa com l’actual, ningú 
pot entendre que es tirin a terra raïms blancs. 
 
Joan Josep Raventós (FCAC) diu que els blancs no són el problema ja que la manca de producció 
existent farà difícil abastir el mercat. I quant als negres, després de parlar amb algunes cooperatives,  
el problema són alguns estocs que han quedat vells i el que els aniria millor seria una destil·lació. Però 
creu que, tal com va l’any ,no és convenient, ni tan sols per als negres, aplicar aquesta mesura. 
 
Miquel Piñol (UP) comenta que, efectivament, per als blancs no hi ha problema. Però, en negre si veuen 
comunitats com la Rioja i País Basc que produeixen més negre, ells ho demanen i pot seguir el 
problema aquí; però, no podem treure una verema al preu que va sortir l’any passat, s’hauria d’adequar 
el mòdul incrementant els preus que s’apliquen, perquè l’import era una quantitat poc atractiva. A 
pregunta de Joan Gòdia, director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia, confirma que 
per als negres sí però que s’ha d’actualitzar el preu.  
 
Carles Andreu (AECAVA) diu que amb la sequera que tenim, la societat no entendrà que demanem la 
collita en verd. 
 
Eva Farré (DO Pla de Bages) comparteix que, amb les produccions dels últims anys i la sequera que 
patim, no hi ha interès en fer la collita en verd ni en blancs ni en negres. Consulta la possibilitat de que 
aquests fons vagin destinats cap a altres problemàtiques del sector com l’aprofitament de les aigües 
pluvials (fer basses) o conèixer millor els sistemes de conreu per a mantenir el sòl. El director general 
d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia respon que les mesures de la ISV estan totalment taxades 
i no és possible destinar el pressupost a altres finalitats.  
 
Santi Vives (UP) proposa fer la collita en verd de raïm negre en la Terra Alta, però demana que 
s’actualitzin els mòduls. 
 
Toni Cruces (AVC), davant les dificultats que té amb el micròfon, escriu al xat que està d’acord amb el 
que s’ha dit i que, si la situació de mercat continua així, la solució pot ser la destil·lació. 
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Xavier Farré (CRDO Costers del Segre) diu que amb un 48% de sol·licituds reals de l’any passat, i 
veient les perspectives que hi ha, s’hauria de ser coherents a l’hora de demanar ajuts, i que no es pot 
donar una imatge especulativa en funció de com està el preu de l’ajut. 
 
Joan Gòdia veu molt difícil que s’incrementi el preu de la collita en verd i tampoc creu que s’obri la 
mesura de crisi de la destil·lació.   
  
Adolfo Tris, cap del Servei de Regulació de Mercats Agroalimentaris, diu que l’establiment del preu ve 
marcat per la normativa i és la mitjana dels preus dels anys anteriors, de manera que no es podrà 
incrementar.  
 
Després d’escoltar les intervencions dels diferents representants de les entitats que formen part 
d’aquesta Taula sectorial, Joan Gòdia director general d’Empreses Agroalimentàries i Gastronomia, 
conclou que si no es modifiquen substancialment els preus de la mesura, el posicionament de 
Catalunya seria el de no aplicar la mesura. El sector ho confirma. Acord 2 
 
Per últim, Joan Gòdia avança que hi ha una proposta que està a sobre de la taula d’un Pla d’arrencada 
diferit. 
 
3. Torn obert de paraules 
 
No hi ha més paraules. 

 
ACORDS, PETICIONS i COMPROMISOS 
 
1 Per unanimitat, i sense esmenes, s’aprova l’acta de la reunió anterior amb codi de referència 

VI/04/23 de 04/07/2023 

2 DACC i sector acorden no aplicar la mesura de gestió de crisi de la collita en verd a Catalunya per 
a la campanya 2024, a no ser que els preus de la mesura canviïn substancialment.  

 
Annex a l’acta 
 
 Collita en verd-Reunión CV (presentació)  

 

Sense més temes a tractar, el director general d’Empreses Agroalimentàries, Qualitat i Gastronomia 
agraeix als assistents la seva participació i dóna per finalitzada la reunió quan són les 11.45 hores. 

 
El secretari  Vist i plau,   
                

 
 
 

 

Cap del Servei de Regulació de 
Mercats Agroalimentaris  

Director general  d’Empreses Agroalimentàries, 
Qualitat i Gastronomia      
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